

الأبعاد الاجتماعية لوصم مرضى الصرع

دراسة ميدانية بنمطين حضريين*

The Social Dimensions of Stigmatizing Epilepsy Patients

A Field Study in Two Urban Modes

منى كمال أحمد عبد الله*

monakamal@yahoo.com

الملخص

استهدفت الدراسة الكشف عن الأبعاد الاجتماعية لوصم مرضى الصرع بمستشفى قصر العيني بالقاهرة، وبني سويف الجامعي في ضوء مدخل التفاعلية الرمزية عند جوفمان. وقد استخدم البحث المنهج الوصفي التحليلي مصدر لجمع البيانات الأولية من خلال الاستبيان والمقابلات مع عينة عمدية قوامها (250) مفردة من المراهقين والشباب في الفئة العمرية (12-24) سنة. وأكدت نتائج الدراسة على حضور للأبعاد الاجتماعية في: (1) إن وصمة العار لمرضى الصرع، مازق، لأن ثمة جماعات في مجتمعنا تحافظ على رؤيتها للأشخاص

* بحث مُستل من رسالة دكتوراة.

* باحثة دكتوراة - قسم علم الاجتماع - كلية الآداب - جامعة الفيوم.

لجنة الإشراف: أ.د/ أمينة محمد بيومي - أستاذ ورئيس قسم الاجتماع ووكيل الكلية

لشؤون الدراسات العليا والبحوث - كلية الآداب - جامعة الفيوم.

أ.د/ ابتسام محمد فهمي - أستاذ المخ والأعصاب - كلية الطب - قصر العيني - جامعة

القاهرة.

الموصومين، عبر آليات من الحرمان والاستبعاد. (2) هناك ارتباط بين تاريخ الوصمة وتشخيص الإصابة مما يزيد من الشكوك والمخاوف، وكيفية الحصول علي المعلومات. (3) تعتمد آليات التكيف مع آثار الوصم علي إخفاء المرض وأعراضه. (4) ما زالت الدوائر القريبة (الأسرة) هي المتحملة حتى لا يصبح الوصم عالياً أو عدوانياً. (5) تتعرض الذات الموصومة إلي الأسف والإحراج، والتسامح من ناحية الشكل والمنظر والرضا. (6) تروج وسائل الإعلام للواقع الاجتماعي للمرض بنية الترفيه والتسلية مما يؤدي إلى الانقسام بين "نحن" و"هم". (7) ما زالت الطبقات الوسطى تخضع للسياسات الطبية والتمكين الصحي والاجتماعي.

الكلمات المفتاحية: الأبعاد الاجتماعية، الوصم، الصرع، مصر.

Abstract

The study aimed to reveal the social dimensions of epilepsy patients at Kasr Al-Ainy Hospitals in Cairo, and Beni Suef University in the light of Goffman's symbolic interactive approach. The analytical descriptive research was used as a source for collecting primary data through a questionnaire and interviews with a sample among adolescents and young people from 12-24 years old, by means of a purposive sample (250 items). The field research showed the presence of social dimensions in (1) that stigma for epilepsy patients is a predicament, because there are groups in society that maintain their vision of stigmatized people, through mechanisms of deprivation and exclusion. (2) There is a link between the history of stigma and the diagnosis of the injury, which raises

more doubts and fears. And how to obtain information. (3) The coping mechanisms to the effects of stigma depend on the concealment of the disease and its symptoms. (4) The close circles (family) are still tolerated so that stigma does not become high or aggressive. (5) The stigmatized self is exposed to regret, embarrassment, and tolerance in terms of appearance, appearance and contentment. (6) The media promotes the social reality of the disease with the intention of entertainment and entertainment, which leads to the division between "us" and "them". (7) The middle classes are still subject to medical policy and health and social empowerment.

Keywords: social dimensions, epilepsy, Symbolic Interactionism.